
سه شنبه  17  اسفند 1400- 5 شعبان 1443 - 8 مارس 2022 - سال بیست ویکم - شماره  5672  6  شهرستانها

 به مناســبت روز درختکاری و آغاز هفته منابع طبیعی، به منظور نشــر 
و گســترش فرهنگ کاشت درخت، مهندس انصاری مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد در اقدامی نمادین یک اصله نهال درخت کاشــت. به گزارش 
روابط عمومی منطقــه ویژه اقتصادی لامرد طی آیینی که با حضور انصاری 
مدیرعامل و مدیران منطقه ویژه در پارک جنگلی منطقه ویژه برگزارگردید، 
مهندس انصاری با تبریک اعیاد شــعبانیه و گرامیداشت میلاد امام حسین 
)ع(، روز پاســدار و تجلیــل از ایثارگران و جانبازان شــاغل در منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد بیان داشــت: کاشــت درخت علاوه بر اینکه اصلاحاتی در 
محیط زیســت ایجاد می کند، موجب برکت در زندگی انسان ها خواهد بود. 

وی با تاکید بر اهمیت درختکاری و ایجاد فضای ســبز در محیط کار 
اظهار داشــت: پیمانکار فضای ســبز منطقه ویژه متعهد گردیده که 
در ســطح حدود ۱۰۷ هزار مترمربع، کاشــت حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ 
اصله نهال درخت و درختچه مطابق نقشــه ها، طرح کاشت،جزئیات 
اجرایی، مشــخصات فنی و روش نگهداری فضای سبز طی۲ سال در 
سطح منطقه ویژه ایجاد کند. در پایان نیز معاون اجرایی منطقه ویژه، 
مدیــران بهره برداری و HSEE ضمن تقدیر از تلاش های همکاران 
در گسترش، توســعه و نگهداری فضای سبز، هر یک اقدام به غرس 

یک اصله نهال درخت در پارک جنگلی منطقه ویژه کردند.

با حضور مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد صورت گرفت

نکوداشت روز درختکاری در منطقه ویژه اقتصادی لامرد

رئیس پژوهشکده علوم زمین ســازمان زمین شناسی 
با اشــاره به ارائه راهکار برای نجات بخشی خلیج گرگان، 
گفت: بر اســاس مطالعات ما لایروبی راه نجات بخشی این 
حوضه نیست؛ چرا که با این اقدام تنها نرخ رسوبگذاری در 
این خلیج افزایش می یابد که این وضعیت به خشکتر شدن 
آن می انجامد.به گزارش ایسنا دکتر راضیه لک در جشنواره 
آب با طرح این ســوال که علل کمبود آب به دلیل تغییر 
مکانیسم بارش و تغییر اقلیم است یا فعالیت های انسانی؟، 
افزود: سوال مطرح دیگر آن است که مدیریت های ناکارآمد 
حیطه آب سبب شده که امروزه به بحران های مرتبط با آب 
همچون خشکسالی ها و فرونشست و سیل و گرمایش های 
ناگهانی و تغییرات آب و هوایی شده است. بی شک بخشی 
از علــل این پدیده های ناشــی از فعالیت های انســانی و 
گرمایش زمین سبب شــده که وضعیتی که هزاران سال 
کره زمین خودش تجربــه می کرد و ما به عنوان تغییرات 
اقلیم از آن یاد می کردیم، امروز زمین با شــرایطی مواجه 
شــده اســت که طی یک تا دو دهه به یک باره تغییرات 
دمایی و بارش را شــاهدیم.وی اضافه کــرد: این تغییرات 
ناگهانی چیزی نیســت جز فعالیت های انسانی و گرمایش 
زمین که سبب تغییرات در مدت زمان کم طول چند دهه 
به جای چند هزار ســاله شده اســت و از سوی دیگر کره 
زمین نیز نمی تواند خود را با این شــرایط ایجاد شده، وفق 
دهد؛ از این رو با یکسری واکنش هایی مواجه شده که لازم 
است ما رفتارهای مناسبی به این واکنش زمین در ارتباط 
با گرمایش زمین، داشته باشیم.لک با اشاره به اخبار متعدد 
منتشر شده از سوی رسانه ها در زمینه تغییر اقلیم در یک 
دهه اخیر، نمونه آن را دریاچه ارومیه عنوان کرد و یادآور 
شد: نمونه دیگر آن دریاچه مهارلو در نزدیکی شهر شیراز 
و یکی از ۱۱ تالاب دریاچه فارس اســت که خشکســالی 
و کــم بارانی باعث خشــکی و افزایش گرد و غبار ســطح 
آن شده اســت.به گفته وی، مهارلو در حالی امروز خشک 
شــده که روزگاری با قایق از روی آن رفت و آمد می شد، 
ولی امروز با ماشــین از آن عبور می کنند که این شــرایط 
در دو دهه اخیر رخ  داده اســت و این امر برای کره زمین 
امری غیرعادی به شــمار می رود.رئیس پژوهشکده زمین 
شناســی سازمان زمین شناســی، تالاب بختگان را نمونه 
دیگری از بحران محیط زیســت نام بــرد و ادامه داد: این 
وضعیت حتی درباره تالاب های استان پرباران حاکم است 
که نمونه آن تالاب انزلی اســت.وی ایران را کشور پر آبی 
ندانست و گفت: ما برای آنکه تشخیص دهیم که چه مقدار 
از این تغییرات در اکوسیســتم، ناشی از شرایط طبیعی و 
تغییر اقلیم است و چه مقدار از آن ناشی از سوءمدیریت و 
رفتار نامناسب با اکوسیستم های مختلف است، لازم است 
درباره گذشته اکوسیستم های مختلف را بازسازی کنیم تا 
اثرات آنتروپوژنیک و ژئوژنیک را از یکدیگر تفکیک کنیم. 
در این راســتا سازمان زمین شناســی و پژوهشکده علوم 
زمین مطالعاتــی را در زمینه پیش بینــی وضعیت اقلیم 

آینــده و دوره های کم بارش و پربــارش آغاز کردند و در 
طی آن شــرایط گذشته را بازســازی کردیم.به گفته وی 
ایــن مطالعات در محیط های دریایــی چون خلیج فارس، 
جنــوب ایران در دریــای عمان، چابهــار، اطراف کنارک، 
دریای کاســپین و همچنیــن در تالاب هایی چون مهارلو، 
ارژن، گاوخونــی، شــادگان و بختــگان و در دریاچه های 
ارومیه، مهارلو و زریوار اجرایی شــده اســت.لک، ابزار این 
مطالعات را برداشــت مغزه هایی دانست که از محیط های 
دریاچه ای، تالابی و خلیج برداشت شده است تا دوره های 
پربارش و کم بارش را مشــخص کنیم، افزود: در دنیا برای 
به دست آوردن داده های حاصل از مطالعات دیرینه اقلیم 
از روش های ایزوتوپ اکسیژن و کربن، حلقه های درختی، 
گرده های گیاهی، فون جانوری، حشــرات، اســتالاگمیت 
و اســتالاگتیت و مغزه های یخ اســتفاده می شــود که در 
ایــن مطالعات تمرکز ما بر مطالعات رســوب شناســی و 

ژئوشیمیایی بوده است.
رئیس پژوهشــکده زمین شناســی به وضعیت خلیج 
گرگان اشاره کرد و گفت: نوسانات دریای کاسپین را همه 
می داننــد. هر بار که دریای خزر به طرف ســاحل حرکت 
می کند، همه نگران هســتند که یکســری از تاسیســات 
ســاحلی زیر آب برود و هر زمان کــه آب عقب گرد دارد، 
نگران هســتیم که بنادر از آب خارج و یا تالاب ها خشک 
می شوند.وی اضافه کرد: واقعیت آن است که کاسپین یک 
دریاچه اســت و نمی دانیم که این دریاچه چه بازی هایی 
را در قبل تغییر اقلیم دارد. این موردی اســت که باید بر 
روی آن مطالعه شود.لک ادامه داد: مساحت خلیج گرگان 
۲۰۷ کیلومتــر مربع کاهش یافته و به ۳۲۵ کیلومتر مربع 
می رسد و در این شــرایط کانال »خوزینی« به طور کامل 

بسته می شــود و کانال اصلی خلیج گرگان به دریای خزر 
تقریبا بســته می شود و تنها مسیر بسیار باریکی از ارتباط 
را بــا دریای خــزر برقرار خواهد کرد.ایــن محقق یکی از 
چالش های این خلیج را مســدود شدن یکی از کانال های 
ارتباطی آن با خزر عنوان و خاطر نشــان کرد: این خلیج و 
شبه جزیره میانکاله دو راه ارتباطی با دریای خزر دارند که 
شامل کانال »چپقلی« و »آشوراده« است که اخیرا درگیر 
مشــکلاتی شده اند.وی با اشــاره به مشکلات اخیر خلیج 
گرگان، گفت: عمق این خلیج بسیار کم شده، ضمن آنکه 
کانال های ارتباط آن با خزر کوچک شــده و امکان تبادل 
آب از طریــق یک کانال بســیار کوچکی صورت می گیرد.

لک، افزایش نرخ رســوبگذاری، کاهش دبی آب ورودی به 
رودها به دلیل احداث ســد در بالادســت رودها و افزایش 
جمعیــت را از دیگر چالش های این خلیج نام برد و یادآور 
شــد: علاوه بر آن سواحل جنوب و جنوب شرقی کاسپین 
تا حدود ۳۰۰ تــا ۴۰۰ متر از دیگر چالش های این خلیج 
است  و ســواحل خاوری دریای کاسپین در حال پسروی 
اســت و این موضوع باعث پیشــروی ساحل و اسکله بندر 
ترکمن به ســمت دریا شده است.رئیس پژوهشکده زمین 
شناســی با اشاره به ارائه پیشــنهادی برای لایروبی خلیج 
گرگان برای غلبه بر چالش هــای آن، توضیح داد: در این 
پیشــنهاد آمده که با لایروبی کانال »خوزینی و آشوراده«، 
ارتباط خلیج و دریای کاســپین را افــزاش دهیم. ولی از 
نظر ما تصور می شــود که این راهکار می تواند مشــکلات 
جدیدتــری را برای این منطقه ایجاد کند؛ چرا که در حال 
حاضر تبادل میان آب دریای کاســپین و خلیج گرگان از 
آبراهه بســیار باریکی که باقیمانده است، صورت می گیرد.

وی با تاکید بر اینکه امکان ندارد که آب کاســپین افزایش 

یابد و آب خلیج گرگان افزایــش نیابد، اضافه کرد: از این 
رو مشــکل این خلیج با لایروبی برطرف نخواهد شد و این 
گونه نیســت که با لایروبی آب خلیج گرگان افزایش یابد، 
ولی ممکن اســت وضعیت دیگری حاکم شود که کمتر به 
آن توجه شده است.وی ادامه داد: عمده جریانات کاسپین 
به سمت خلیج گرگان اســت و این جریانات، رسوب را از 
کانال ها وارد خلیج گرگان می کند، ولی جریان از ســمت 
خلیج به ســمت خزر، بســیار کم و کم انرژی است، چون 
خلیــج گرگان یک محیط آبی آرام اســت؛ از این اگر این 
جریانات بخواهد رســوبات را از خلیــج خارج کند، تقریبا 
جزو محالات اســت و افزایش دهانــه کانال های ارتباطی 
میان این دو حوضــه آبی از طریق لایروبی موجب خواهد 
شد که رسوبات بیشتری از طریق جریانات آبی وارد خلیج 
شــود و به همین دلیل سرعت خشکی و رسوب گذاری در 
این خلیج افزایش می یابد.لک، مشــکل اصلی این خلیج را 
در ســرعت رسوب گذاری آن دانست و یادآور شد: سرعت 
رسوبگذاری در این خلیج ۱۰ برابر کاسپین است و دریای 
کاســپین نیز جزو دریاهایی با نرخ رسوبگذاری بالا نسبت 
به دریاهای آزاد اســت و بر این اساس احتمال می رود که 

با لایروبی خلیج گرگان، سرعت رسوب زایی بالاتر برود.
رئیس پژوهشکده زمین شناســی با اشاره به مطالعات 
انجام شــده بر روی دریاچه ارومیه، گفت: در ســالهای ۸۶ 
و ۸۷ مــا اعلام کردیم تغییر اقلیــم نمی تواند تا این اندازه 
در کاهش ســطح آب دریاچه ارومیه موثر باشــد، ولی این 
نظریه با مخالفت شدید مواجه شد و زمان های طلایی را به 
دلیل همین مقاومت ها از دســت دادیم، چون همه شرایط 
دریاچه ارومیه به تغییر اقلیم نســبت داده شــد؛ ولی ما از 
طریــق مغزه گیری هایی، یکســری داده های علمی را تهیه 
کردیم.لک یادآور شد: ما با این مطالعات سند علمی درباره 
دریاچه ارومیه تهیه کردیم که تقریبا مورد پذیرش همگان 
قرار گرفت، چون این مطالعات، بررسی رسوبات دریاچه تا 
حدود ۱۳ هزار سال قبل را در بر می گرفت و نشان داد که 
این دریاچه حتی در زمان هایی که اقلیم گرمتر از شــرایط 
فعلی داشــتیم، وضعیت دریاچه ای داشته است.وی با بیان 
اینکــه در آن زمان این دریاچه ۴ درجه گرمتر از شــرایط 
فعلی را تحمل کرده اســت، اظهار کرد: زمان خشک شدن 
دریاچه ارومیه مربوط به هولوسن آغازین می شود و بسیار 
از دریاچه های جهان خشــک شدند. این سند علمی موجب 
شــد که ما در مجامع علمی اثبات کنیم که به داد دریاچه 
ارومیه برســیم و این ناکارآمدی مدیریت منابع آب اســت 
که موجب شــده که وضعیت ایــن دریاچه به این وضعیت 
برسد.وی پیشنهاد کرد: با توجه به اهمیت مطالعات دیرینه 
اقلیم در کشور برای مدیریت و برنامه ریزی اکوسیستم های 
مختلف در آینده، پیشــنهاد می شود پروپوزال های کلان و 
مالتی دیسیپلین برای تعیین روند خشکسالی ها و ترسالی 
تدوین و با هــم افزایی داخلی و خارج کشــور، یک بانک 
اطلاعات کامل و جامعی تهیه شود و ملاک عمل قرار گیرد.

یک فعال محیط زیست گفت: طرح گردشگری آشوراده 
به محیط زیست آسیب جدی وارد می کند و زیستگاه فوک 
خــزری و پرندگان آبــزی و آبزیان بومی منطقــه را ناامن و 
تخریب می کند.الهه موسوی در گفت وگو با ایلنای گلستان 
اظهار کرد: طرح گردشگری جزیره آشوراده در دولت یازدهم  
مجوز گرفت و در دولت دوازدهم با شکایت ستاد مردمی نجات 
آشوراده )سمنا( و ورود دادستانی کل کشور  متوقف شد.وی 
ادامه داد: طرح گردشــگری آشوراده در نهایت در شورایعالی 

شهرسازی و معماری  کشــور تعیین تکلیف شد. بر اساس 
مصوبه این شورایعالی که سال گذشته به دادستان وقت مرکز 
استان و دادستان بندرترکمن ابلاغ شد هرگونه ساخت و ساز  
در این جزیره  ممنوع و مقرر شــد تمامی ساخت و سازها در 
ساحل بندر ترکمن انجام گیرد.موسوی بیان کرد: اما متاسفانه 
در ســفر اخیر  آقای رئیسی به گلســتان،  دولت اعلام کرد 
موانع قانونی اجرای طرح گردشگری  در منطقه برطرف شده 
که این خودش جای تعجب دارد؛ چرا که بر اســاس قانون، 

مقام اجرایی نمی تواند مصوبه های شــورایعالی شهرســازی 
و معمــاری را لغو و نقــض کند.این فعال محیط زیســت 
یادآور شد: آشوراده زیســتگاه فصلی پرندگان آبزی است و 
با ایجاد طرح گردشــگری، قطعا نابود خواهد شد. همچنین 
فــوک خزری که گونه ای کم یاب و درحال  انقراض اســت 
با اجرای این طرح از دست خواهد رفت.موسوی تاکید کرد: 
موافقان می گویند هدف از اجرای طرح گردشگری آشوراده 
حل مشــکلات اقتصادی و بیکاری است؛ در حالی که دولت 

می تواند به شــکل های دیگر ایجاد اشتغال کند . چرا صنایع 
تبدیلی را در منطقه گسترش نمی دهند؟ چرا گوجه فرنگی 
گلستان باید کیلومترها مسیر را طی کند تا به استان خراسان 
برود  و به رب تبدیل شــود؟ اینجا منطقه کشاورزی است و 
صنایع تبدیلی می تواند مشــکل اشتغال منطقه را حل کند. 
اگر واقعا نگران اشتغال مردم منطقه هستند چرا برای رونق 
گرفتن دوباره صنعت فرش ترکمن که در روزگاری نه چندان 

دور صادر می شد، هیچ اقدامی انجام نمی دهند؟

مدیرکل دامپزشــکی خوزستان گفت: ۸۰ 
درصد دامداران استان سنتی هستند به همین 
دلیل توانایی پرداخت هزینه های گزاف را برای 
تأمین خــوراک دام ندارند.به گزارش خبرنگار 
مهر، مصطفی کنار کوهی اظهار کرد: در حال 
حاضر دامداران خوزستان به دلیل خشکسالی 
و گرانی نهادها با مشــکل تغذیه دام ها روبه رو 
هســتند؛ ۸۰ درصد دامداران استان سنتی و 
به همین دلیل توانایــی پرداخت هزینه های 
گزاف را برای تأمین خــوراک دام ندارند و به 
ســمت تغذیه نامرتبط روی آورده و این مورد 
اصل دامداری و کیفیــت تولید محصولات را 
تحت شعاع قرار می دهد.وی با اشاره به اینکه 

خشکســالی و تنش آبی برای سال آینده نیز 
پیش بینی می شــود، افزود: مثلًا گاومیش نیاز 
به آب شیرین دارد و زمان بروز تنش آبی برای 
رســیدن به آب وارد پساب کشاورزی می شود 
که آلودگی هــای مختلف و انــواع بیماری را 
دارد که در نتیجه دامــداران با تلفات روبه رو 
می شــوند.مدیرکل دامپزشــکی خوزســتان 
تصریح کرد: تفاله نیشکر هرچند دارای ارزش 
غذایی بالایی نیســت ولی بــه عنوان خوراک 
دام برای گاومیش ها استفاده می شد که حالا 
کمبود آن در خوزستان گزارش شده و گویا در 
استان های دیگر نیز از تفاله نیشکر خوزستان 
استفاده می شود.کنار کوهی با اشاره به اینکه 

در گذشــته هزینه حمله کامیون تفاله نیشکر 
برای دامداران نهایتاً ۲۶۰ هزار تومان بوده که 
حالا به یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان افزایش 
پیدا کــرده ادامه داد: وقتی دامداران از تأمین 
خوراک دام عاجز باشــند نســبت به فروش 
دام های مولد خود اقدام می کنند.وی با اشاره 
به اینکــه یکی از راهکارهــای جبران کمبود 
خــوراک دام علوفــه کاری بخشــی از اراضی 
کشــاورزی اســت، عنوان کرد: گاومیش های 
خوزســتان جــزو گونه های اصیــل و مقاوم 
هســتند و اگر دامداران این گاومیش ها مورد 
حمایت قرار نگیرند آینده نگران کننده ای برای 
آنها پیش بینی می شــود.مدیرکل دامپزشکی 
خوزســتان با اشــاره به اینکه مناطق سمت 
حمیدیه و شهرهای بعد از آن و حوضه کرخه 
وضعیت مطلوبی ندارند و خشکسالی در سال 
آینده مشکلاتی را برای آنها به وجود می آورد، 
اضافه کرد: سال گذشته برای جبران تنش آبی 
حوضچه های مصنوعی برای گاومیش ها احداث 
شــد که کمک خیلی خوبی به دامداران بود و 
امیدواریم که در سال آینده نیز این کار تکرار 
شود. کنار کوهی با اشاره به اینکه حداقل کار 

ممکن برای کمک به دامداران ســنتی استان 
این است که تفاله های نیشکر را برای مصرف 
آنها در همین استان اختصاص داد، یادآور شد: 
برای تب برفکی و PPR نهاده های بهداشتی 
لازم تأمین شــده و انجام هشت میلیون نوبت 
ثبت واکسیناسیون رکورد خوبی برای استان 
بود.وی با اشاره اجرای طرح تشدید نظارت های 
دامپزشکی در ایام نوروز و ماه رمضان تصریح 
کرد: این طرح کشــوری از ۱۴ اســفند برای 
بازرســی از اصنــاف و اماکنی که نســبت به 
عرضه فرآورده هــای خام دامی اقدام می کنند، 
شروع شده و تا ۱۶ اردیبهشت ماه سال آینده 
ادامه دارد؛ ۱۳۹ نفر در قالب ۲۷ گروه ســیار 
و ســه گروه ثابت با حضور نیروهای مرتبط از 
جمله کارشناس بهداشتی، دامپزشکی و ناظر 
شرعی به صورت شبانه روزی بازدیدها را انجام 
می دهند.مدیرکل دامپزشکی خوزستان گفت: 
به همه شــهروندان این استان برای برخورد با 
کشتار غیرمجاز اطمینان می دهیم ولی از آنها 
نیــز انتظار داریم که از ایــن مراکز هیچ گونه 
خریدی نداشــته باشــند؛ با عرضه کنندگان 
گوشــت های غیربهداشــتی برخورد می کنیم 

ولی شــهروندان هم باید بدانند که خریداری 
ایــن گونه اقلام باعث بروز بیماری می شــود.

کنار کوهی با اشــاره به تشکیل ۱۴۷ پرونده 
و شــکایت قضائی مربوط به کشتار غیرمجاز 
دام در یک سال اخیر خبر داد: ۲۷ هزار واحد 
تولید و عرضه فرآورده هــای خام دامی دارای 
پروانه در اســتان خوزستان وجود دارد که در 
دو روز اخیــر با انجام یک هــزار و ۱۵۰ مورد 
بازرســی از این اماکــن دو واحد پلمب، چهار 
واحد به مراجع قضائی معرفی و ۵۰۰ کیلوگرم 
فرآورده فصل قابل مصرف نیز جمع آوری شده 

است.
وی با اشــاره به ابلاغ دســتورالعمل ماهی 
شــب عید نیز بیان کرد: مردم باید ماهی را از 
مراکــز مجاز دارای پروانه خریداری و به خاطر 
امکان انتقال برخی بیماری ها در صورت مردن 
ماهی آن را به صورت بهداشتی دفن و یا بعد از 
اتمام تعطیلات عید نوروز در صورت زنده بودن 
از رهاســازی آن در طبیعت، اماکن، برکه ها و 
رودخانه هــا خودداری کننــد؛ همچنین برای 
تعویض آب این ماهی اصلًا از دســت استفاده 

نکرده و با توری آن را جابه جا کنند.

تولیــد بنزین و گازوئیل مینی پالایشــگاه 
پلدختر خردادماه ســال آینده به بهره برداری 
می رســد .به گــزارش ایلنا ، احمــد وحیدی 
در بازدیــد از مینــی  پالایشــگاه پلدختر و در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه پالایشــگاه این 
شهرستان هم اکنون در حال تولید قیر می باشد 
، اظهار کرد : کار بســیار ارزشــمند و بزرگی 
توسط سرمایه گذار بخش خصوصی انجام شده 
و با همت ســرمایه گذاری پیش بینی می شود 
محصول بنزیــن و گازوئیل آن تــا خردادماه 
آینده تولید شود.وزیر کشور با اشاره به بازدید 
از پل، تونل، کشت انجیر  ودیدار با کشاورزانی 

که در سیل پلدختر متضرر شده بودند ، گفت 
: اقدامــات خوبی در رابطه بــا تونل های جاده 
پلدختر- خرم آباد صورت گرفته اما این طرح ها 
بامشــکل کمبود اعتبار مواجه است که جهت 
رفع و تأمین و تخصیــص منابع جدید رایزنی 
شــد و در خصوص تزریق منابع قول مســاعد 
داده شــد تا فعالیت های متوقف شــده مجددا 
راه انــدازی شــود.وحیدی در خصــوص یکی 
از پل های شهرســتان پلدختر که مشــکلاتی 

برای اهالی روســتا ایجاد کرده بود و باید این 
پل  بازسازی می شــد، گفت: قرار شد استاندار 
لرستان از منابع در اختیار، کار بازسازی این پل 
را آغاز کنند تا در اســرع وقت منابع مورد نیاز 
را تامین کنیم.وی در خصوص گلزار شــهدا و 
امامزاده که در سیل آسیب دیده، بیان کرد: در 
گلزار شهدای معمولان باید تزریق بتن به بدنه 
انجام تا کار با استحکام بیشتری دنبال شود و 
مقرر شد از منابع در اختیار کار آغاز ، تا منابع 

بیشتری تزریق شــود. وزیر کشور در خصوص 
جــاده پلدختر اظهار کرد: مشــکلات جاده به 
لحاظ اعتباری با مشــکلاتی مواجه بود و این 
در حالیست که مقداری از اعتبارات را بانک ها 
باید تامین می کردنــد که با بانک های مربوطه 
بــه ویژه رئیس بانک ملی صحبت شــد و قول 
دادند که تامین اعتبار ۳۳۰ میلیارد تومان انجام 
تا کار جاده به نتیجه برســد.وی با بیان اینکه 
منطقه انجیرستان پلدختر ۱۲۰۰ هکتار است و 

بسیار ارزشمند است ، خاطر نشان کرد : چون 
مدت ماندگاری انجیــر در این منطقه بیش از 
یک هفته نیســت ضرورت دارد که یک صنایع 
تبدیلی برای این محل احداث تا مردم با فراوری 
محصول انجیر  بتوانند آن را به بازار عرضه کنند 
که در این راستا قرار شد با سرمایه گذار صحبت 
شود تا برای ایجاد صنایع تبدیلی اقدامات لازم 
را انجام گردد.وحیــدی عنوان کرد: در منطقه 
شهری پلدختر، تعدادی از واحدهای مسکونی 
مشــکلاتی دارند که اهالی درخواســت امهال 
وام های بانکی را داشــتند کــه باید با مدیران 

بانکی در این زمینه صحبت کنیم.

زمان طلایی که از دریاچه ارومیه گرفته شد

لایروبی، راهکار علاج بخشی خلیج گرگان نیست

طرح گردشگری آشوراده، زیستگاه آبزیان بومی  منطقه را نابود می کند

صنعت دامداری خوزستان در خطر است

مینی پالایشگاه پلدخترتا خردادماه 1401 به بهره برداری می رسد

صنوف آلاینده بیرجند، پای در بند طلسمی  14 ساله

بزرگترین شــهرک صنوف آلاینده بیرجند پس از گذشت ۱۴ سال همچنان 
در گیر و دار تأمین زیرســاخت ها مانده و تنها تعداد انگشــت شماری از صنوف 
در این مکان مستقر شده اند.سال ۱۳۸۶ بود که مسئولان استانی و شهرستانی 
برای حذف آلاینده های محیطی از برخی خیابان های بیرجند اعم از خیابان های 
بهشتی، عدل و شــهید فهمیده طرحی به نام انتقال صنوف آلاینده و مزاحم از 
بیرجند در سایت ۵۳ هکتاری پشت آرامستان بیرجند را تصویب کردند.۱۴ سال 
است که مردم و صاحبان این صنوف دل به وعده های مسئولان خوش کرده اند، 
اما متولیان، توپ مشــکلات را به یکدیگر پاس می دهند و انتقال این صنوف با 
تأخیر چندین ساله مواجه شده است.آذر پارسال بود که دادستان مرکز استان به 
جریان نقل و انتقالات صنوف آلاینده به خارج از شــهر ورود و ضرب الاجل یک 
ساله تعیین کرد، اما با وجود اینکه بیش از یک سال از این ضرب الاجل گذشته 
هنوز این طرح به انتها نرسیده است.آلودگی های صوتی و محیطی صنوف، رفت و 
آمد را برای اهالی این محدوده با مشکل مواجه کرده و از طرفی صاحبان صنوف 
نیز خواستار رفع مشکلات برای انتقال به شهرک هستند چرا که خودشان نیز از 

این وضعیت رضایت ندارند.
برای بررسی مشــکلات مردم به برخی خیابان های بیرجند سری زدیم تا از 
رنج های چندین ساله شان برایمان بگویند.یکی از ساکنان خیابان عدل بیرجند 
گفت: روز و شب آرامش نداریم چرا که صدای جوشکاری و صافکاری امانمان را 
بریده است.او گفت: جدا از سرو صدا های گوش خراش در گوشه کنار پیاده رو ها، 
روغن ســیاه ماشین ریخته و بوی بد و آلودگی محیط باعث شده چهره نازیبایی 
ایجاد شود.مهدی آبادی یکی از ساکنان خیابان مصطفی خمینی بیرجند هم در 
گفتگو با ما می گوید: این آلودگی ها می تواند اهالی را درگیر بیماری های تنفسی 
کند، کودکان، زنان باردار و افراد مســن روزانه در این معابر تردد دارند، اگر خانه 
یکی از مسئولان در این قسمت شهر بود آیا وضعیت اینطور می ماند؟۸۷ هکتار 
از اراضی شــهرک صنوف آلاینده بیرجند متعلق به راه و شهر سازی و شهرداری 
اســت که آماده نبودن زیرساخت ها و گرفتن حق قیر از گلایه های اصناف است.

یکی از کســبه خیابان عدل بیرجند به خبرنگار ما می گوید: بعد از گرفتن زمین 
به ما گفته اند که باید ۴۵ میلیون تومان پول برای هزینه های آســفالت بدهید، 
مانده ایم در این شرایط بد اقتصادی از کجا پول را جور بکنیم.یکی از تراشکاران 
باسابقه خیابان شهید مصطفی خمینی بیرجند نیز می گوید: اگر زیرساخت برق 
و آسفالت فراهم نشود چطوری باید به مکان جدید منتقل شویم، تازه اگر آماده 
شــد جاده ورودی ندارد که آسفالت باشد و مشتری بیاید.او می گوید: بهتر است 
که به شهرک صنوف آلاینده منتقل شویم چرا که در این خیابان شلوغ و پرتردد 
جای پارکی نیست که ماشین را تعمیر کنیم.در شهرک صنوف آلاینده بیرجند 
هزار و ۶۳۵ قطعه زمین برای واحد های کارگاهی واگذار شــده که ۱۶۴ قطعه از 
آن ها واحد تجاری هستند.تأمین برق فشار ضعیف شهرک صنوف آلاینده بیرجند 

نیازمند ۳۴ میلیارد تومان اعتبار است.
مدیرعامل شــرکت تعاونی ساماندهی صنوف آلاینده بیرجند می گوید: تعداد 
۱۰ قطعــه از این مجموعه مربــوط به واحد های اداری، مذهبی، آتش نشــانی، 
درمانگاه، اورژانس، بانک و اتحادیه های صنفی اســت.به گفته او برخی از قطعات 
این مکان به دلیل تداخل مالکیت بین شهرداری و راه و شهرسازی هنوز واگذار 
نشــده که نیاز به بررسی دارد؛ راه و شهرســازی نیز در این خصوص گفته باید 
سند تک برگی شود تا قابل انتقال باشد.دلیر گفت: یکی دیگر از مشکلات پیش 
روی صنوف آلاینده بحث تأمین برق فشــار ضعیف اســت، این طور که شرکت 
برق گفته ظاهراً برای تأمین اعتبار از تهران، پیگیر هســتند، اما اینکه نتیجه به 
کجا رسیده، من اطلاع ندارم.مدیرعامل شرکت تعاونی ساماندهی صنوف آلاینده 
بیرجند گفت: درصدی از صنوف به مکان جدید منتقل شــده اند، اما مهم این 
بوده که زیرساخت ها فراهم و امکانات نیز به سایت داده شود؛ در بحث آب گفته 
شده تا پایان سال به شبکه سجاد شهر متصل خواهد شد که مشکلی نباشد، اما 

نبود برق مشکل است.
او   در مورد بحث برق مســئولان  گفت: درســت اســت برای آن ها که قرار 
اســت یک ترانس بگذارند مشــکلی ندارد، اما صاحبان صنــوف باید متراژ قابل 
توجهــی کابل از عــرض خیابان یا پیاده رو رد کنند کــه بالا بودن قیمت کابل 
بــرای صاحبان صنوف به صرفه نبوده و بعضاً تا ۴۰ میلیون تومان هزینه در پی 
داشته، اما اگر برق فشار ضعیف به صنوف داده شود دیگر این مشکل وجود ندارد 
و برق با حداقل ها وصل می شــود.دلیر گفت: شهرداری نیز در حال تحویل دادن 
زمین ها بوده و فقط مشکل در بحث کارشناسی زمین برای اجاره است و  در این 
خصوص به ما قول داده اند طی این هفته کار کارشناسی انجام و ما هم صاحبان 
صنوف را برای دریافت پروانه و ساخت معرفی می کنیم.مدیرعامل شرکت تعاونی 
ساماندهی صنوف آلاینده بیرجند گفت: جلسه ای در معاونت عمرانی استانداری 
خراســان جنوبی برگزار و قرار بر این شد که شهرداری و راه و شهر سازی سهم 
خودشان را از هزینه های زیرسازی شهرک که قبلًا توسط اعضا پرداخت شده بود 
را تقبل کنند که در این صورت کمک شایانی به اعضا خواهد شد و استاندار نیز 

برای اخذ بودجه برای تأمین برق فشار ضعیف قول پیگیری داده است.
مدیرعامل شــرکت تعاونی ساماندهی صنوف آلاینده بیرجند در حالی از نبود 
برق فشــار ضعیف در این شهرک خبر می دهد که مدیرعامل شرکت توزیع برق 
خراســان جنوبی به خبرنگار ما می گوید: موافقت نامه تأمین برق سایت صنوف 
آلاینده مربوط به ســال ۱۳۹۶ بوده و تاکنون بخش عمده شــبکه ها اجرا شده 
است.به گفته او تاکنون ۶ هزار و ۳۰۰ متر شبکه فشار متوسط در شهرک صنوف 
آلاینده اجرا شده است که امسال نیز متناسب با برنامه و اعتبار موجود کار را ادامه 
می دهیم.دادگر گفت: ۷ دستگاه پست برق در این شهرک اجرا شده و امسال نیز 
برق رسانی به آن ۳ میلیارد و ۸۵۰ میلیون اعتبار مصوب دارد و تاکنون ۲ میلیارد 
و ۹۶۰ میلیون تومان تخصیص یافته است.مدیرعامل شرکت توزیع برق خراسان 
جنوبی گفت: حداقل ۶۰ دستگاه پست برای برق رسانی به شهرک صنوف آلاینده 
نیاز است که برای توسعه شبکه نیز ۲۰ کیلومتر دیگر نیاز داریم و براساس آخرین 
گزارش مدیریت برق شهرستان بیرجند، هشت مورد تقاضا ثبت شده که در برنامه 
امسال پاسخ داده می شود.انتقال صنوف آلاینده بیرجند قرار بود تا دی  به خارج 
از شهر انجام شود، اما شــهردار بیرجند می گوید تا پایان سال ۱۴۰۲ کار انتقال 
صنوف آلاینده به خارج از شهر انجام خواهد شد.شهردار بیرجند در این زمینه به 
خبرنگار ما می گوید: با توجه به شناختی که از وضعیت و مشکلات صنوف آلاینده 
داشتم در همان روز های اول با مدیرعامل و گروه هایی که مربوط به صنوف آلاینده 
هســتند جلساتی را برگزار کردیم که مشکلات و خواسته های صاحبان صنوف و 
شهرداری مطرح شــد.بهترین گفت: تعارضاتی در اصل زمین ها وجود داشت که 
رفع شــد و توانستیم ســند ۱۴ و نیم هکتار این زمین ها را بگیریم؛ همچنین دو 
راهکار را به موازات هم داریم پیش می بریم که راهکار اول تسریع در انتقال صنوف 

آلاینده و راهکار دوم تشویق این صنوف به انتقال است.
شــهردار بیرجند گفت: تمام افرادی که از اول دی ماه امســال تا سال آینده 
نســبت به دریافت پروانه روند قانونی را طی کنند مشــمول ۵۰ درصد تخفیف 
می شــوند حتی افرادی که قبل از این تاریخ برای درخواســت صدور پروانه هم 
مراجعه کردند مشــمول این تخفیف خواهند شــد.به گفتــه او برای کمک به 
آماده ســازی این مجموعه، حتی ماشین های سبک و سنگین و چاه آبی که در 
اختیار شــهرداری است نیز رایگان به کار گرفته شده است.بهترین معتقد است 
تمامی قول هایی که شــهرداری و شورای شهر برای شهرک صنوف آلاینده داده، 
کاملًا انجام شــده و مصوبات شــهرداری لازم الاجرا هستند.یک سال و ۳ ماه از 
صدور ضرب الاجل دادســتان مرکز اســتان برای تأمین زیرساخت برق و رفع 
مشــکلات واگذاری زمین می گذرد و هنوز که هنوز است انتقال صنوف آلاینده 
به خارج از شــهر به طور کامل انجام نشده است.گویا تصمیمات جدی و کارساز 
مســئولان متولی در جلسات و نشســت های متعدد جا مانده و از حرف و وعده 
تا عملیاتی شــدن این طرح فرسنگ ها فاصله است.هر چند شهردار بیرجند در 
مصاحبه با ما نوید انتقال صنوف آلاینده تا پایان سال ۱۴۰۲ را می دهد، اما سؤال 
اینجاســت که مسئولان وقت طی ۱۴ سال گذشــته چه می کردند و چرا روند 
انتقال این صنوف لاکپشــتی و کند بوده است؟حال باید دید که گره کور انتقال 
این صنوف باز خواهد شــد و چشــم انتظاری ۱۴ ساله هزار و ۶۳۵ واحد صنفی 

آلاینده به پایان خواهد رسید؟

گزارش


